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There are three focus problems that conducted in this study. first, what are 

the forms of parental involvement and their impacts of children household life in 

matrilocal and patrilocal families in Pakong Village, Pakong District, Pakong 

District, Pamekasan Regency? Second, what are the factors that influence of 

parental involvement in children's households in matrilocal and patrilocal families 

in Pakong Village, Pakong District, Pamekasan Regency? Third, how is the 

Islamic law review on the involvement of parents in child households in 

matrilocal and patrilocal families in Pakong Village, Pakong District, Pamekasan 

Regency? To answer these problems, a descriptive qualitative research approach 

was conducted with case studies. While the research instruments in the form of 

observations, interviews and documentation. The data analysis uses descriptive 

analysis method which is explained systematically and deeply to the data that has 

been collected through a three-step process, namely: checking, organizing and 

analizing. 

The results showed that: First, there are two typologies of parental 

involvement in the domestic life of children in matrilocal and patrilocal families 

in Pakong Village, Pakong District, Pamekasan Regency. Two typologies, namely 

(1) involved in material matters; (2) involved in immaterial matters. The two 

typologies of parental involvement have positive and negative implications for the 

child's home life. Second, the factors that influence of parental involvement in the 

household life of children in matrilocal and patrilocal families in Pakong Village, 

Pakong District, Pamekasan Regency, namely: (a) family / kinship factors; (b) 

economic factors; (c) spiritual reinforcement factors. Third, in Islam, if the 

marriage contract has been held, it will have legal consequences, namely the 

obligation of parents towards their children to die and move into the hands of their 

husbands because of the marriage contract. Therefore, Islam has provided a clear 

and decisive barometer, in relation to parental involvement in the child's home 

life. That is, as long as the parent's involvement is not harmful to the relationship 

of husband and wife (children's family) to create a sakinah, mawaddah and mercy 

family, then the form of involvement is considered to be permissible. But on the 

contrary, if the involvement of parents in a child's household life has a negative 

implication on the integrity of the child's household, then the act of parental 

involvement is strictly prohibited in Islam. 
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 صٍيخت ّاى

ّىعائلاخ)دساعحّحاىحّّٗلاد،ٍّشاسمحّاى٘اىذٌِّفًّاىحٍاجّالأعشٌحّىلأ2012،ّحغِ

ّفًّّ(اىعٍشّفًٍّْضهّاىضٗد)ّٗتاتشٌي٘ماهّ(فًٍّْضهّاىضٗرحّاىعٍش)ٍاتشٌي٘ماه

ّ،ّتشّاٍذٍّارغتٍشّفًّ،ّتاٍٍناعاُّسٌزْغً(.ّأطشٗححقشٌحّتامّ٘غٍّّقاطعحّتامّ٘غ

ّ،ّاىذساعاخّاىعيٍاّاىَعٖذّالإعلاًٍّاىحنًٍّ٘ىيذٌٍِّذٗسا،ّاىششٌعحّالإعلاٍٍح

 ً.حً٘.ّتً،ّط.س.،.ّٗدمت٘سّاىحارّٔإٌنىّع٘عٍلاٗياىَششفّدمت٘سٍٍَُّ٘،ًّ.س.ّ
 

ّتاتشٌي٘ماه،ّ،ٍّاتشٌي٘ماه،ٗلاد،ّأعشجّالأٍشاسمحّاى٘اىذٌِّكلمات البحث:

 ّظشجّعاٍحّعيىّاىششٌعحّالإعلاٍٍحّ
 

ّاىَشن ًٍّّٕح٘س ّأشٍاء ّفًّتحجّالأطشٗححْٕاكّحلاحح ٍّشاسمحّّيح ًّّٕأشناه ٍّا ّأٗلاً، :

،ّفًّقشٌحّتامّ٘غ ٗتاتشٌي٘ماهٍّاتشٌي٘ماهفًّّىلأٗلاداى٘اىذٌِّٗتأحٍشٕاّعيىّاىحٍاجّالأعشٌحّ

ٍقاطعحّتامّ٘غ،ٍّقاطعحّتامّ٘ذ،ّتاٍٍناعاُّسٌزْغً؟ّحاٍّاً،ٍّإًّّاىع٘اٍوّاىتًّتؤحشّعيىّ

ّاى٘اىذٌِّفًّأعش ٍّقاطعحٍّاتشٌي٘ماهّٗتاتشٌي٘ماهّفًّّالأٗلادّجٍشاسمح ّتامّ٘ذّ، فًّقشٌح

ًٍّح٘هٍّشاسمحّأٗىٍاءّتامّ٘ذ،ّتاٍٍناعاُّسٌزْغً؟ّحاىخاً،ّمٍفٌّتٌٍّشارعحّاىقاُّّ٘الإعلا

ّالأعش ّفً ّّجالأٍ٘س ّٗتاتشٌي٘ماهّىلأٗلاداىَعٍشٍح ٍّْطقحٍّّّاتشٌي٘ماه ّتامّ٘ذ، ّقشٌح فً

ّ ّتاٍٍناعاُ ّاىَشنيحتامّ٘ذ، ّعيىّٕزٓ ّىلإراتح ّتحخًّٗصفًٍّعّسٌزْغً؟ ّّٖذ ّإرشاء ّتٌ ،

ّتحيٍو ٌّغتخذً ّأدٗاخّاىثحجّفًّشنوٍّلاحظاخٍّٗقاتلاخّٗت٘حٍق. ّتٍَْا ّدساعاخّاىحاىح.

عٖاّاىثٍاّاخّطشٌقحّاىتحيٍوّاى٘صفًّاىتًٌّتٌّششحٖاّتشنوٍّْٖزًّٗعَقّىيثٍاّاخّاىتًّتٌّرَ

 .،ًّّٕٗاىتذقٍقّٗاىتْظٌٍّٗاىتحيٍوٍِّخلاهّعَيٍحٍِّّحلاثّخط٘اخ

ّأٗلاًّ ٌّيً: ٍّا ّاىْتائذ ّحٍاجّأظٖشخ ّفً ّاى٘اىذٌِ ٍّشاسمح ّأشناه ٍِّ ّّ٘عاُ ّْٕاك ،

ّالأعشّالأٗلاد ّفً ٍّّاتشٌي٘ماهّجاىَْضىٍح ّتامّ٘غٗتاتشٌي٘ماه ٍّقاطعح ّتامّ٘غ، ّقشٌح ،ّفً

َّّط ّسٌزْغً. ٍِّتاٍٍناعاُ َّٕا ّاىَادٌح1)، ّاىَغائو ّفً ّاىَشاسمح )(ّ ّف2ًّ؛ ّاىَشاسمح )

ّاى٘ىذعيىّحٍاجّاىَغائوّغٍشّاىَادٌح.ّىٖزٌِّاىْ٘عٍٍٍِِّّشاسمحّاى٘اىذٌِّآحاسّإٌزاتٍحّٗعيثٍحّ

فًّّىلأٗلاداى٘اىذٌِّفًّحٍاجّالأعشجّاىَعٍشٍحّّاىع٘اٍوّاىتًّتؤحشّعيىٍّشاسمح،ّاىَْضىٍح.ّحاٍّاًّ

،ًّٕٗ:ٍّاتشٌي٘ماهّٗتاتشٌي٘ماهّفًّقشٌحّتامّ٘ذ،ٍّْطقحّتامّ٘ذ،ّتاٍغناُّسٌزْغًّجالأعش

،ّد(ّع٘اٍوّاىتعضٌضّاىشٗحً.ّحاىخاً؛ّ))أ(ّع٘اٍوّالأعشجّ/ّاىقشاتح؛ّ)ب(ّاىع٘اٍوّالاقتصادٌح

ّتٌّعقذّاىضٗاد،ّفغتنُّ٘ىّٔع٘افًّالإعلاً ٌضٗهّعيىّّّ،ّأيّاىتضاًّاى٘اىذٌِّقةّقاٍّّ٘ح،ّإرا

ّ ّأٌذٌّْتقوتاىَ٘خّٗاٗلادٌٕ ّىزىلإىى ّاىضٗاد. ّتغثةّعقذ ّأصٗارِٖ ّقذًي ٍّقٍاعًاّّ، الإعلاً

ا ًَ ٍاّأُّّ،ّطاهاىَْضىٍح.ّٕٗزاٌّعًّْ٘ىذحٍاجّاىّ،ّفٍَاٌّتعيقّتَشاسمحّاى٘اىذٌِّفًٗاضحًاّٗحاع

غنٍْحّٗاىَ٘دجّاىعائيحّاىشاءّ(ّلإّالأٗلادعائيحٍّشاسمحّاى٘اىذّلاّتضشّتعلاقحّاىضٗدّٗاىضٗرحّ)

،ّإراّماُّىَشاسمحّغَ٘حًاّتٔ.ّىنِّعيىّاىعنظٍِّّرىل،ّفئُّشنوّاىَشاسمحٌّعُذٍّٗاىشحَح

،ّعْذئزٍّىي٘ىذّعيىّعلاٍحّالأعشجّاىَعٍشٍحّتأحٍشّعيثًّّ٘ىذيىاى٘اىذٌِّفًّحٍاجّالأعشجّاىَعٍشٍحّ

 ٌحُظشّفعوّاىت٘سطّالأت٘يّفًّالإعلاً.
  


